
جنگ و حقوق کودکان
|  مطهره ناظرى |   وكيل پايه يك دادگسترى و عضو 

داوطلب انجمن حمايت از حقوق كودكان|
هرچند در دنیای مدرن امروز عقل حس��ابگر 
با تکیه بر منط��ق ج��اری در عقلانیت خویش 
می تواند به این نتیجه برس��د که ب��ه جای روی 
آوردن به جنگ که لاجرم جهان و حیات انسانی 
را پر مخاطره می کند، بای��د برای حل چالش ها، 
راهکارهای دیگری در پیش گیرد اما زبان جنگ، 
همچون همیش��ه تاریخ، به عنوان واقعیت تلخ و 
دردناک زندگی بش��ر در این س��ده هم گفتمان 
غالب بعضی دولت ها در گوش��ه و کن��ار این کره 
خاکی است. از دورترها و دیرترها تاکنون، بیش 
از صدها جنگ درون مرزی که ناشی از اختلافات 
داخلی است و برون مرزی که ریشه در اختلافات 
بین المللی داش��ته اند، منجر به کشته و زخمی 
شدن هزاران  هزار انس��ان بی گناه شده است .در 
این میان کودکان، این فرشتگان بی پناه، بیش از 
سایرین در معرض خطر قرار داش��ته و دارند. در 
جهت حفظ حقوق این قش��ر آسیب پذیر، تحت 
عنوان حفاظ��ت از حقوق ک��ودک در جنگ و با 
هدف غایی بهبود وضع هم��ه کودکان جهان در 
زیستن به دور از هر گونه تبعیض و خشونت، باید 
بسترهای مناسبی در محیط پرتنش جنگ، برای 
کودکان فراهم آورد تا در آن فضا از آنچه   رهاورد 
صلح و امنیت بوده و رشد جسمی و روانی مطلوب 
کودکان را رقم خواه��د زد، به هر میزان ممکن، 
کودکان را برخوردار کرد.  آش��فتگی، اضطراب و 
خشونت س��اری در زبان جنگ، دنیای کودکانه 
ک��ودکان را از صل��ح، امنیت، ش��ادی و هرآنچه 
بایسته این پاکان است تهی کرده و چه آن که جان 
خوش گوهر آنان هم محترم شمرده نخواهد شد.  
لازم است در این برهه و در جهت محکوم  کردن 
زبان جنگ ک��ه آماج آن کودکان نیز هس��تند، 
مجموعه تدابیر مناس��ب تری که امکان اجرای 
آنان هم میسور باشد از سوی مجامع بین المللی 
اتخاذ شود؛ چه آن که، حقوق بین الملل در قالب 
معاهدات بین المللی و به ویژه کنوانسیون حقوق 
کودک بر این حق��وق و به ویژه ح��ق حمایت از 
کودکان در جنگ تأکید ورزیده اس��ت که به هر 
روی چنی��ن قوانین بین المللی اس��باب تحقق 
گسترده حفاظت از حقوق کودکان در فضاهای 
خطرآفرین ناش��ی از جنگ را فراه��م می آورد.  
براس��اس قواعد بین المللی پیش گفته، یکی از 
وظایف اساس��ی دولت ها در زم��ان جنگ و پس 
از آن، حمایت از کودکان آس��یب دیده از جنگ 
است.  بنابراین در بحران ها و مواقع اضطرار، باید 
در انجام حمایت ها به کودکان اولویت داده شود 
و توجه به حقوق آنان به لحاظ جس��می و روح، 
تعلیم و تربیت مناسب و تغذیه و بهداشت، بیش 
از هر زمان دیگر معطوف باشد.  در رابطه با مسأله 
کودکان و مخاصمات مسلحانه، در نظام حقوق 
بین الملل اسناد متعددي وجود دارد که مهم ترین 
آنان تصویب پروتکل اختیاري کنوانسیون حقوق 
کودک درباره ک��ودکان درگی��ر در مخاصمات 
مسلحانه درس��ال 2000 است که در حکم ماده 
38 آن، کشورهای همپیمان را به انجام هرگونه 
اقدام عملي جهت تضمین عدم مش��ارکت افراد 
کمتر از  15سال در مخاصمات به طور مستقیم 
ملزم می کن��د و ماده 39 بر انج��ام اقدامات لازم 
جهت تسریع بهبودي جسمي و روحي و سازش 
اجتماعي کودک قرباني مخاصمه تأکید مي ورزد. 
در نهای��ت با وج��ود همه تلاش ه��ا، بر عرصه 
درگیری ه��ای مس��لحانه و علی الخص��وص در 
دهه ه��ای اخیر که ای��ن درگیری ها ب��ه میدان 
جنگ علیه غیرنظامیان نیز مبدل ش��ده، حقوق 
کودکان کماکان موضوعی اس��ت مغف��ول.  در 
آخر چنین به نظر می آید که بهترین راه حمایت 
از حقوق کودکان در زمان جنگ، پیش��گیری از 
وقوع چنین مخاصماتی است اما در صورت بروز 
آن حقوق انسان های بی گناه و غیرنظامی به ویژه 
حقوق کودکان باید در هر حال پاس��داری شود و 
با اهرم ضمانت اجرای بین المللی این حقوق باید 
ناقضان آن را به پاس��خگویی رفتار معاند حقوق 

بشردوستانه شان   واداشت. 

موضع رسمی شهرداری درمورد بوستان مادر

ساخت وساز متوقف نمی شود
بلدیه|شهرداری تهران طی نامه ای رسمی به 
دبیر شورایعالی شهرسازی و معماری اعلام کرد: 
ساخت وساز در پروژه نور )بوستان مادر( مطابق با 
قانون و دارای پروانه ساختمانی از سوی کمیسیون 
ماده پنج است و از آن جا که منطقه پنج شهرداری 
تهران از نظر تأمین س��رانه فضای سبز با کسری 
مواجه نیست، ساخت وساز در این محدوده نیز با 
منع مواجه نیست.  معاون شهردار تهران در این 
نامه تأکید کرده است در صورتی که کارشناسان 
شورایعالی شهرسازی و معماری کشور نسبت به 
این امر ایراد شکلی و ماهوی را طرح و اصرار دارند، 
شهرداری تهران آمادگی لازم را جهت رسیدگی و 
تطبیق و تدقیق موضوع داشته و در صورت لزوم و 
بنا به نیاز جلسات کارشناسی حسب نظریه شورا 
نسبت به تأمین سرانه فضای سبز مازاد در محدوده 
منطقه را تا سقف 7/1 هکتار معادل عرصه زمین 
صدرالذکر اقدام خواهد کرد.  به این ترتیب به نظر 
می رسد شهرداری تهران قصد ندارد به هیچ عنوان 
ادامه عملیات در بوستان مادر را متوقف کند و در 
صورت وجود اصرار از سوی شورایعالی شهرسازی 
به عنوان نهاد فرادستی معادل مساحت پروژه نور 
)بوستان مادر( را در محدوده دیگری از منطقه پنج 

تأمین خواهد کرد. 

 در صورت ثابت ماندن تعداد
 نیروهای حفاظتی  منابع طبیعی

 بحران زمین خواری شدید تر می شود
 بودجه ای ب��رای مقابله با زمین خ��واران در نظر 
گرفته نش��ده و با توجه به این که به ازای هر 70 هزار 
هکتار منابع طبیعی فقط یک نیروی حفاظتی وجود 
دارد  اگر این تعداد افزایش نیابد این بحران شدید تر 

می شود.   
خداکرم جلالی ،  رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری ،  با اعلام این مطلب در جمع خبرنگاران 
گفت: به دنبال س��اماندهی به  روز و دقیق به منظور 
اطلاع رسانی زمین خواری در مناطق کشور هستیم 
و امیدواریم بتوانیم این کار را با سازمان قضایی کشور 

نهایی کنیم.   
جلالی گف��ت: 17۶7 فقره خلع ید در وس��عتی 
به مس��احت 39۶1 هکتار، رفع تص��رف از منابع به 
مس��احت 52 هزار و 8۶7 هکت��ار در پنج ماهه  اول 

امسال   داشته ایم.   
او در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد: یکی از 
موضوعات مهم، بحث خشکیدگی بلوط های زاگرس 
است که برای  سال جاری اعتباری معادل 75 میلیارد 
تومان برای احیای جنگل ه��ای زاگرس اختصاص 
داده ش��ده اس��ت. از این اعتبار 75 میلیاردتومانی 
50 میلی��ارد توم��ان از مح��ل اعتبارات س��ازمان 
جنگل ها و 25 میلیارد تومان دیگر به دنبال س��فر 
رئیس جمهوری در قالب برنامه احیای جنگل های 

زاگرس در دولت تصویب شد.   
جلالی افزود: البته اعتبار لازم برای احیای کامل 
جنگل های زاگ��رس در یک دوره پنج س��اله  هزار و 
70 میلیارد تومان یعنی سالانه حدود 200 میلیارد 
تومان اس��ت اما برای  س��ال جاری تنها 75 میلیارد 

تومان از این اعتبار تخصیص داده شده است.   
جلالی یادآور شد: خشکیدگی جنگل های زاگرس 
از 30 هزار هکتار در سال 88 شروع شد و هر سال این 
میزان دو تا س��ه برابر افزایش یافت تا این که در سال 
92 خش��کیدگی جنگل های البرز به یک میلیون و 
130 هزار هکتار رسید اما در س��ال 93 تاکنون این 
میزان خش��کیدگی در عرصه های زاگرس افزایش 

نداشته است.   
۱۰ سال استراحت برای جنگل ها

 رئیس سازمان جنگل ها و مراتع کشور با اشاره به 
مصوبه استراحت جنگل ها که در اواخر دی ماه  سال 
گذشته در دولت تصویب شد، اظهار داشت: در این 
مصوبه به مدت 10 سال تنها بهره برداری از جنگل ها 
شامل درختان آس��یب دیده یعنی درختان افتاده، 

شکسته و آفت زده می شود.   
جلالی با اش��اره به این که البته سازمان جنگل ها 
معتقد است بهره برداری اصولی و علمی از جنگل ها 
برای پایداری بلندمدت این منابع ضروری اس��ت، 
تأکید کرد: اما به نظر می رسد با توجه به وضع فعلی 
جنگل های کشور این دوره استراحت 10ساله برای 

جنگل های کشور ضروری است.   
معاون وزیر جهاد کشاورزی زراعت چوب را یکی  
دیگر از موضوعات مهم س��ازمان جنگل ها عنوان و 
اظهار کرد: باتوجه به این که سالانه باید 30 هزار هکتار 
توسعه زراعت چوب داشته باشیم، توجه به این امر 
بسیار مهم است چرا که درحال حاضر تنها 270 هزار 

هکتار زراعت چوب داریم.   
جلالی با بیان این که  سال گذشته 278 هزار هکتار 
عملیات آبخیزداری صورت گرفت، گفت: این مسأله 
درحالی اس��ت که ایران توان آبخیزداری بین دو تا 

سه میلیون هکتار را دارد.   
رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری با بیان 
این که درحال حاضر 5/32 میلیارد بیابان در کشور 
داریم که هفت میلیون هکت��ار آن جزو کانون های 
بحران زاست، گفت: باید اقداماتی در راستای مقابله 

با این بحران صورت بگیرد.   
به گفته او درحال حاضر 135 میلیون هکتار منابع 
طبیعی با حدود3/14 هکتار جنگل، 5/84 میلیون 
هکتار مرتع و5/32 هکتار بیابان در کشور وجود دارد.   

افزایش ۱۸ درصدی سطح آتش سوزی ها
جلالی همچنین در پاسخ به این که گفته می شود 
آتش سوزی هایی که در س��ال جاری در عرصه های 
منابع طبیعی کش��ور رخ داده توس��ط افراد خاصی 
سازماندهی شده هس��تند، گفت: اگرچه در برخی 
مناطق افراد برای منافع ش��خصی و به صورت عمد 
دست به آتش سوزی جنگل ها زده اند اما بررسی های 
ما چیزی مبنی بر این که آتش س��وزی ها به صورت 
س��ازمان یافته در کش��ور رخ داده باش��ند را نشان 
نمی دهند. رئیس سازمان جنگل ها و مراتع با اشاره 
به این که در سال 93 تاکنون ۶38 مورد آتش سوزی 
در عرصه های منابع طبیع��ی رخ داده، افزود: تعداد 
آتش سوزی در مدت مشابه در س��ال گذشته 720 
فقره بوده بنابراین تعداد موارد آتش س��وزی در سال 
جاری نسبت به سال گذشته 11 درصد کاهش نشان 

می دهد.   
او افزود: اما مس��احت مناطقی ک��ه از عرصه های 
طبیعی در سال جاری تاکنون دچار حریق شده اند 
7هزار و 97۶ هکتار بوده که نس��بت به مدت مشابه  
 س��ال گذش��ته که برابر5 ه��زار و 47 هکت��ار بوده 

18 درصد افزایش نشان می دهد.   
او افزود: البته س��ازماندهی برای راه اندازی یگان 
هوایی اطفای حریق در دستور کار سازمان جنگل ها 
ق��رار دارد ک��ه البته بای��د همزمان ی��گان زمینی 
اطفای حریق نیز تقویت ش��ود چراکه بس��یاری از 
آتش سوزی ها در عرصه های طبیعی کشور ما   هنگام 
غروب رخ می ده��د که در این مواق��ع یگان هوایی 

کاربردی ندارد.   
جلالی افزود: در س��ال جاری تاکن��ون 1900 
هکتار از جنگل های کش��ور و چهار و ۶00 هکتار 
از مراتع کشور در آتش س��وخته است.   یعنی در 
مجموع حدود هفت هزار هکتار از جنگل ها و مراتع 
کشور در اثر آتش سوزی در سال جاری تاکنون از 

بین رفته است.  

روى ميز خبر تصمیم گیری برای انتخابات هیأت رئیسه شورای شهر تهران پشت درهای بسته    

انتخابات غیرعلنی هیأت رئیسه شورا غیرقانونی   است
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ش�هروند| چن��د روز مان��ده به زم��ان برگزاری 
انتخابات هیأت رئیسه ش��ورای شهر تهران در حالی  
که همه منتظ��ر بودند انتخابات روز سه ش��نبه و در 
جلسه ای علنی برگزار شود با پیش��نهاد تعدادی از 
اصولگرایان شورا قرار است امروز در جلسه غیرعلنی 
شورا پیشنهادی برای برگزاری زودهنگام انتخابات 
در جلسه مطرح شود، پیشنهادی که اگر رأی بیاورد 
ممکن است کار انتخابات را همین امروز یکسره کند، 

آن هم پشت درهای بسته.   
یک سال پیش از این روزها در اولین جلسه آغاز به 
کار شورای چهارم که در یکی از روزهای سه شنبه و 
به صورت علنی برگزار ش��د، اعضای هیأت رئیسه را 
برای نخستین  سال فعالیت ش��ورا انتخاب کردند، 
مسجدجامعی رئیس شورا شد و طلایی نایب رئیس. 
 هادی س��اعی و الهه راستگو هم منش��ی های شورا 
ش��دند. چند روز دیگر دوره یک س��اله فعالیت این 
هیأت رئیسه که در رأس آنها یک رئیس اصلاح طلب 
بوده تمام می ش��ود؛ خیلی ها منتظرن��د تا ببینند 
در دومین  س��ال هم با توجه به ترکی��ب تقریبا برابر 
اصلاح طلبان و اصولگرایان ش��ورا آیا مسجدجامعی 
همچنان رئیس خواهد ماند یا مهدی چمران که نامزد 
جریان اصولگرای شوراس��ت بر چهارمین صندلی 
ریاست ش��ورا تکیه می زند. در کش��اکش همه این 
خبرها یک خبر اما برای همه غیرمنتظره بود، خبر 
این بود که با پیش��نهاد تعدادی از اعضای شورا قرار 
شده انتخابات هیأت رئیسه این بار نه در روز سه شنبه 
که شورا جلسات علنی دارد بلکه در روز یکشنبه که 
زمان برگزاری جلس��ات غیرعلنی شوراست در واقع 
پشت درهای بسته برگزار شود. احمد مسجدجامعی، 
رئیس شورای شهر تهران  گفته است: »پیش از این 
سه شنبه 11شهریور برای انتخاب رئیس جدید شورا 
اعلام شده بود اما برخی اعضا نظرات دیگری داشتند و 
می خواستند انتخابات یکشنبه برگزار شود که گفتیم 
در همان جلسه یکش��نبه این موضوع را بحث کنند 
و اگر اجماع نس��بی وجود داشت انتخابات یکشنبه 

برگزار شود.«
بحث درباره علنی و غیرعلنی بودن جلسات شورا 
چند سالی هس��ت که محل اختلاف است، موافقان 
می گویند که اگر اعضا اجماع داشته باشند، می توانند 
جلساتی را غیرعلنی کنند اما منتقدان این رویه هم 
معتقدند جلسات شورا باید علنی باشد و مردم باید در 
جریان جزییات مذاکرات شورا قرار بگیرند. درخواست 
برخی اعضا بر غیرعلنی برگزار ش��دن انتخابات در 
حالی مطرح ش��ده که حتی انتخابات هیأت رئیسه 
مجلس شورای اسلامی نیز در جلسه ای علنی برگزار 
می شود. حالا اما فارغ از این اختلاف نظرها پیشنهاد 
تعدادی از اعضای شورا برای برگزاری جلسه انتخابات 
هیأت رئیس��ه پش��ت درهای بس��ته بحث برانگیز 
شده اس��ت. اصلاح طلبان می گویند هدایت جلسه 
رأی گیری به پشت درهای بسته احتمال لابی و فشار 
روی برخی اعضا را بیشتر می کند و بعضی اعضا بدون 
حضور رس��انه ها تحت تأثیر فضای سیاسی جلسه 
غیرعلنی برای رأی دادن به یکی از کاندیداها با فشار 
سیاسی مواجه می شوند. چالش اصلی اینجاست که 
براس��اس برآوردهای اولیه گفته می شود تعدادی از 
اعضای عضو فراکسیون اصولگرایان شورا قرار است 
فارغ از خط کشی های سیاسی به مسجدجامعی رأی 
بدهند، رأیی که احتمالا با رأی فراکسیون اصولگرایان 
همسو نیست و طبیعتا در این روزها هم فشار سیاسی 
برای همسو کردن آرا در فراکسیون های سیاسی شورا 

کم  نیست.     

 »احمد حکیمی پور«، عضو اصلاح طلب ش��ورای 
شهر تهران از مخالفان پیشنهاد غیرعلنی شدن جلسه 
انتخابات هیأت رئیسه است و به »شهروند« می گوید: 
»تصمیم گیری ب��رای برگزاری جلس��ات به صورت 
غیرعلنی یا باید با پیشنهاد شهردار و فرماندار باشد یا 
این که باید به تصویب شورا برسد و رأی دوسوم اعضا را 
داشته باشد در غیر این صورت غیر علنی کردن جلسه 
آن هم جلسه انتخابات هیأت رئیسه خلاف آیین نامه و 
غیرقانونی است.« او تأکید می کند: با برگزاری جلسه 
انتخابات هیأت رئیسه به طور غیرعلنی مخالف است. 
به گفته او پیش از این در جریان انتخاب شهردار هم 
جلس��ه به این دلیل غیرعلنی برگزار شد که ممکن 
بود در رقابت بین دو نامزد حرف هایی مطرح شود و 
حاشیه هایی درست شود که مناسب نباشند. او ادامه 
می دهد: »اتفاقا جلس��ه انتخاب شهردار هیچ بحث 
و حاشیه ای هم نداش��ت الان در مورد هیأت رئیسه 
کاندیداها معرفی می ش��وند و اعضا رأی می دهند و 
اصلا نیازی نیست در جلس��ه غیرعلنی رأی گیری 

انجام شود.«
در مقابل اما »پرویز س��روری«، رئیس کمیسیون 
نظارت و حقوقی شورا و از اعضای اصولگرای شورای 
چهارم با بی��ان این که در س��ال های گذش��ته هم 
انتخابات هیأت رئیس��ه در جلسات غیرعلنی برگزار 
ش��ده به »ش��هروند« می گوید: »ما هیچ حساسیتی 
درباره این موض��وع نداریم که انتخابات در جلس��ه 
علنی باش��د یا غیرعلنی.   ما بین خ��وب و خوب تر 
گزینه موردنظر خود را انتخاب می کنیم.   تعدادی از 
دوستان نظرشان این بود جلسه غیرعلنی شود چون 
در جلسه انتخابات موضوعاتی طرح می شود که شاید 
طرح آن در جلسه غیرعلنی برای اعضا راحت تر باشد 
و در نهایت برای ما مهم نیست که جلسه علنی باشد یا 
نباشد. این که بعضی دوستان می گویند قانونی نیست 
یعنی تمام انتخاباتی که در سال های گذشته انجام 
ش��دند هم غیرقانونی بودند؟ آیا این طور بوده است؟ 
حالا آقای حکیمی پور هم نظراتی دارند در جلس��ه 
هم در این باره بحث می ش��ود و باید به نتیجه برسد 

ما به آیین نامه و قانون پایبند هستیم و اگر دوستان 
متقاعد کردند به این ترتیب عمل می کنیم.« علاوه 
بر این »محس��ن پیرهادی«، عضو دیگر شورای شهر 
تهران هم به »ف��ارس«، گفته که ب��رای اصولگرایان 
روز برگزاری انتخاب��ات تفاوت چندانی ن��دارد. او با 
بیان این که در دوره های گذشته نیز جلسه انتخاب 
رئیس و هیأت رئیسه شورای شهر به صورت غیرعلنی 
برگزار شده است، گفته: اصولگرایان آمادگی برگزاری 

انتخابات را چه به صورت علنی یا غیرعلنی دارند.  
از سوی دیگر اما آن طور که پیداست اصلاح طلبان 
ش��ورا با برگزاری انتخابات هیأت رئیس��ه پش��ت 
درهای بسته، موافق نیستند.   »اسماعیل دوستی«، 
از اصلاح طلبان ش��ورا ام��ا اعتقاد دیگ��ری دارد، او 
می گوید: »براس��اس قانون نمی توانی��م انتخابات 
هیأت را در جلس��ات روز یکشنبه برگزار کنیم اگر 
هم در دوره های گذشته چنین روندی حاکم بوده 
به دلیل روحیه کدخدامنش��ی بوده، در این دوره ما 
به قانون پایبند هستیم و شورا الان براساس قانون 

اداره می شود.« 
»غلامرضا انصاری«، از دیگر اصلاح طلبان شورا هم 
از مخالفان برگزاری انتخابات هیأت رئیسه در جلسه 
غیرعلنی است. به گفته او مسأله به این مهمی باید در 
جلسه علنی رأی گیری شود و این حق مردم است که 

بدانند نمایندگانشان در شورا چه می کنند.  
اعضای شورای چهارم که 14تن از آنها اصلاح طلب، 
15نفر اصولگرا و دو تن مستقل هستند، بارها اعلام 
کرده اند مناسبات سیاسی را در تصمیم گیری های 
خود در ش��ورا دخالت نخواهن��د داد، همه حرف ها 
و حواش��ی که از دیروز س��ر خط خبرهای شهری و 
اجتماعی بودند، نشان می دهد هرچند اما انتخابات 
غیرعلنی ش��هردار و حواش��ی ایجادش��ده ب��ا رأی 
مخدوش حسین رضازاده و رأی غیرتشکیلاتی الهه 
راستگو، موید این نکته است که همچنان مناسبات 

سیاسی در تعاملات درون شورایی تاثیرگذار است.  
 پیام پراکنی سیاسی 

خبر مرب��وط به برگ��زاری زودهن��گام انتخابات 

هیأت رئیسه ش��ورا در روز یکش��نبه دیروز در حالی 
منتش��ر ش��د که از صب��ح پیامک هایی ب��ا عنوان 
»احتمال برگزاری جلس��ه انتخابات هیأت رئیسه در 
روز یکشنبه« به نقل از یک سایت خبری با آدرس و 
نام »ش��ورا آنلاین« که نزدیک به یکی از اصولگرایان 
شورا یعنی حبیب کاشانی است چندین بار به تلفن 
اعضای شورا ارسال شده بود.   پیامک هایی که به دلیل 
مشابهت نام و آدرسش با سایت شورای شهر تهران 
بسیاری را به اشتباه انداخته بود که این پیامک ها از 
طرف شورا و براساس برنامه های داخلی شورا ارسال 

می شود.  
 در نهایت سامانه اطلاع رس��انی و پیامک شورای 
شهر تهران با ارس��ال پیامک هایی اعلام کرد: سایت 
شورا آنلاین ارتباطی با شورا ندارد و خبرهای رسمی 
شورا از طریق ش��ماره پیامک 10000021 ارسال 

می شود.  
 تغییر در دستورجلسه در آخرین لحظات

اعضای شورا و همه کسانی که دیروز آخرین خبرها 
درباره انتخابات هیأت رئیس��ه ش��ورای شهر تهران 
را دنب��ال می کردند از س��اعاتی پیش ازظهر تا عصر 
نمی دانستند که چه تصمیمی درباره زمان برگزاری 
انتخابات گرفته شده است. آخرین خبر اما این است 
که با توجه به پیش��نهاد آن دسته از اصولگرایانی که 
خواس��تار برگزاری انتخابات هیأت رئیسه در جلسه 
غیرعلنی ش��ده اند، دستورجلس��ه ش��ورا برای روز 
یکش��نبه )امروز( در آخرین س��اعات اصلاح شده و 
یک دس��تور به آن اضافه شده است. دستور »بررسی 
برگزاری انتخابات هیأت رئیسه در جلسه روز یکشنبه« 
و این یعنی اعضای شورا امروز در جلسه غیرعلنی که 
دارند ابتدا این دستور را بررسی می کنند اگر پیشنهاد 
برگزاری انتخابات هیأت رئیسه در جلسات غیرعلنی 
رأی بیاورد یعنی پیشنهاد اصولگرایان تصویب شود، 
همانجا شورا وارد موضوع انتخابات می شود. اگر هم 
دو روز دیگر زمان لازم است تا مشخص شود کرسی 
ریاست شورا در دومین  سال از فعالیت شورای چهارم 

به چه کسی می رسد.

خبر

ش�هروند| البرز جنوبی این روزها حال و روز خوبی 
ندارد و به حیات خلوت شکارچیان تبدیل شده و سطل 
زباله بزرگی است برای گردشگران.  نه باغاتش از تخریب 
و ساخت و ساز در امان اس��ت و نه حاشیه رودخانه اش. 
رتبه سوم زمین خواری در کشور را داراست و می گویند 
در مشکلات زیس��ت محیطی غلت می زند. مشکلات 
زیست محیطی البرز جنوبی مال امروز و دیروز نیست، 
سال های سال است، از روزگاری که استان البرزی وجود 
نداشت و کرج شهری پرجمعیت زیر سایه پایتخت بود، 
مشکلات زیس��ت محیطی آن هم زیر سایه مشکلات 
بزرگتر پایتخت، رشد کرد، بزرگ و بزرگ تر شد و حتی 
به فاجعه تبدیل شد. حالا بیش از چهار سال از روزی که 
البرز به سی و یکمین استان کشور تبدیل شد، می گذرد. 
مشکلات زیس��ت محیطی در این مدت این استان یا به 

عبارتی البرز جنوبی را همراهی کرد.  
در ای��ن خشکس��الی، م��ردم اس��تان حت��ی از آب 
رودخانه ای که از آن می گذرد، هم محروم هس��تند. به 
گفته حسین محمدی مدیرکل حفاظت محیط زیست 
البرز، کل ظرفیت آبی رودخانه کرج حدود 450 تا 500  
میلیون مترمکعب اس��ت که از این میزان 350 میلیون 
مترمکعب حقابه ش��هر تهران اس��ت و عملا کرجی ها 
از آب این رودخانه محروم هس��تند. این محرومیت به 
کاهش کیفیت آب مصرفی در این اس��تان منجر شده 
است، محمدی در این خصوص می گوید:  »تنها حدود 
پنج درصد از آب س��د کرج برای شرب به این کلانشهر 
منتقل می شود. حدود 90 درصد آب شرب کرج از 300 
حلقه چاه تأمین می شود که متأسفانه به علت خشکسالی 
و عدم تزریق آبهای سطحی، براساس گزارش امور آب، 
سالانه در دشت کرج و دشت کردان با یک متر افت آب 
مواجه می شویم؛ این باعث شده تا آب مورد نیاز کلانشهر 
کرج با افت کیفت مواجه شود که برای افزایش کیفی آب، 
بخشی از آب سد کرج را با آب چاه ها مخلوط می کنند و 

پس از آن در چرخه مصرف قرار می گیرد.« 
او با اشاره به این که در سال آبی گذشته در البرز با حدود 
30 درصد کاهش بارندگی مواجه بودیم و این امر باعث 
کاهش ذخیره آبی س��دهای کرج و طالقان شده است، 
ادامه می دهد: »در حال حاضر به طور متوس��ط حدود 7 

تا 8 مترمکعب بر ثانیه، آب از سد کرج به تهران منتقل 
می ش��ود، به گونه ای که خروجی س��د کرج تا سه برابر 

ورودی آن است.« 
مشکل مدیریت پسماند که بسیاری از مناطق کشور 
با آن روبه رو هستند هم یکی دیگر از مشکلاتی است که 
محیط زیست البرز جنوبی را تهدید می کند. محمدی 
در این خصوص می گوید:  »برای مدیریت فاضلاب های 
روستایی نیز کار اساس��ی صورت نگرفته است. در  سال 
جاری طی مکاتباتی با وزیر نیرو درخصوص اختصاص 
20 میلیارد تومان برای جم��ع آوری و تصفیه فاضلاب 
روس��تایی و دوره های آموزش��ی برای مراکز خدماتی 
صاحبان واحد ها برگزار ش��د تا تمام فاضلاب با نظارت 
محیط زیس��ت جمع آوری و به جای تخلیه در رودخانه 
در مکان های مناسب تخلیه شوند.« این در حالی  است 
که به گزارش نسیم، درحال حاضر شورای شهر آستارا و 
بخشداری برای مدیریت زباله با مشکلات و مسائل مالی 
مواجه اند و بنا دارند مدیریت زباله را به بخش خصوصی 

منتقل کنند.  
مدیر کل حفاظت محیط زیست البرز، با اشاره به این که 
حدود 90 درصد فاضلاب های استان وارد محیط زیست 
می شود، خاطرنشان می کند: »به لحاظ شاخص مدیریت 
فاضلاب این استان دچار یک عقب ماندگی 10-15 ساله 
نس��بت به دیگر استان ها س��ت و درحالی که در کشور 
میانگین انش��عابات متصل به ش��بکه حدود 50 است، 
در اس��تان البرز این شاخص 19 درصد اس��ت، از تعداد 
انشعاباتی که متصل به سیس��تم تصفیه این شاخص 
25-30 درصد اس��ت اما در اس��تان البرز این شاخص 
۶ درصد اس��ت که یک فاجعه محسوب می شود. یعنی 
فاضلاب در محیط زیست رها می شود و مشکل آلودگی 
خاک وآب های زیرزمینی را ایجاد و سلامت مردم  را به 

خطر می اندازد.«
صنایع بزرگ و کوچکی که در اس��تان ق��رار دارند و 
شهرک های صنعتی حاضر در منطقه هم تهدید دیگری 
برای محیط زیست البرز جنوبی محسوب می شوند، غالبا 
تصفیه خانه فاضلاب ندارند و فاضلاب صنعتی آنها بدون 
هیچ ملاحظه ای وارد محیط زیست می شود.  محمدی 
در این خصوص می گوید: »در اس��تان البرز 12 شهرک 
و نواحی صنعتی فعال وجود دارد که از این تعداد، فقط 
سه شهرک دارای تصفیه خانه فاضلاب است. درحالی که 
میزان تولید فاضلاب صنعتی در اس��تان حدود 5 هزار 
مترمکعب در روز است که از این میزان حدود چهار هزار 
و 500 مترمکع��ب روزانه تصفیه ش��ده و مابقی به طور 

غیراصولی وارد محیط می شود.« 
می گویند البرز جنوبی، حیات خلوت شکارچیان است.  
محمدی در این خصوص می گوید: »منطقه البرز جنوبی 
با توجه به اتصال به البرز مرک��زی و این که بخش هایی 
از این منطقه در محدوده اس��تان تهران اس��ت، درواقع 
به حیاط خلوت شکارچیان تبدیل ش��ده است. اما طی 
مذاکرات و توافقاتی با مدیرکل محترم محیط زیس��ت 
استان تهران که به زودی مکتوب می شود، تلاش داریم تا 
با پوشش بخش های واقع در محدوده جغرافیایی استان 

تهران، حیاط خلوت را از دست متخلفان نجات دهیم.« 
استان البرز در حریم رودخانه کرج و جاده چالوس با 
تجاوز به حری��م رودخانه و تغییر کاربری های غیرمجاز 
زیادی روبه روس��ت، این تجاوزات به خص��وص در دهه 
گذشته بسیار دامن زده شده اس��ت و براساس گزارش 
سازمان جنگل ها و مراتع کشور این استان پس از تهران 
و مازندران رتبه سوم زمین خواری را داراست. محمدی 
هم تجاوز به حریم رودخانه و تغییر کاربری های غیرمجاز 
را از مش��کلات منطقه می داند و می گوی��د: »در حریم 

رودخانه و جاده چالوس با تجاوز به حریم رودخانه و تغییر 
کاربری های غیرمجاز یا تصرفات اراضی ملی مواجه ایم. 
گرچه براساس مصوبه ش��ورایعالی امنیت ملی در سال 
82، بسیاری از ساخت وسازهای غیرمجاز حاشیه سد و 

رودخانه کرج تخریب شد.« 
چندین  سال پیش، باغ 350 هکتاری سیب به بنیاد 
شهید و بخشی از آن در حدود 80 هکتار هم به دانشگاه 
علامه طباطبایی واگذار شد، این واگذاری برای باغ سیب 
کرج خوش یمن نبود.  محمدی درخصوص سرنوشت 
باغ س��یب کرج هم می گوید: »در حال حاضر باید اعلام 
کنم که این باغ به دلیل نگهداری نامناسب، قطع درختان 
به بهانه بی آبی و احیای باغ، از بین می رود. امسال 2 هزار 
اصله درخت به بهانه احیای درختان سیب از این باغ قطع 
ش��د درحالی که احیای باغ باید با قطع تدریجی انجام 
ش��ود. اگر  خیزش عمومی مردم با آگاهی بالا و حضور 
مدیران حفاطت محیط زیست و جهاد کشاورزی در کنار 
مردم نبود مشخص نبود سرنوشت این باغ چه می شد.« 

مدیرکل محیط زیس��ت الب��رز، در جری��ان بازدید 
خبرنگاران از این اس��تان و مش��کلات زیست محیطی 
استان، از ارسال نامه ای به معصومه ابتکار، رئیس سازمان 
محیط زیس��ت برای نجات باغ س��یب خبر می دهد و 
می گوی��د: »در خصوص باغ س��یب نامه ای ب��ه معاون 
رئیس جمهوری ارسال و خواستیم مانند گذشته از آن 
محافظت شود. در این رابطه تقاضا داریم این باغ با حفظ 
کاربری در اختیار شهرداری یا موسسه تحقیقاتی جهاد 
کشاورزی قرار بگیرد، چرا که درحال حاضر 30 درصد از 
باغ سیب خشک شده و کارکرد لازم را ندارد، حتی 350 
هکتاری که در اختیار دانشگاه علامه طباطبایی قرار دارد 

هم وضع مطلوبی ندارد.« 
حالا البرز جنوبی که روزگاری به دلی��ل آب و هوای 
خوب، منابع آبی بی نظیر، باغات سرسبز و درختان کهن 
معروف بود، در چنگال مشکلات زیست محیطی گرفتار 
شده، زمین خواری برای سود بیشتر و داشتن زمین هایی 
مرغوب با آب وهوای مناس��ب در آن ب��ی داد می کند و 
بولدوزرها، مشتری اصلی باغات سرسبز آن برای تخریب 
و ساخت وساز هس��تند. البرز جنوبی حال و روز خوبی 

ندارد و در مشکلات زیست محیطی غلت می زند.  

 زمین خواری،تخریب باغات، انباشت زباله و آلودگی های صنعتی
 وضع البرز جنوبی را بحرانی کرده است

البرز جنوبی حیات خلوت شکارچیان


